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Høringssvar fra SIV vedr. strategiplaner for hallerne i Varde kommune.

Udvalget for kultur og fritid har valgt at sende hallernes strategiplaner til høring i SIV. SIV har 
gennemset de tilgængelige strategiplaner og forvaltningens opstillede oversigt over hallernes 
ønskede udviklingsprojekter.

Det er SIV´s opfattelse, at de enkelte haller har været igennem en god og nyttig udviklingsproces, 
som har givet en god anledning til at drøfte fremtidens ønsker og muligheder. Resultatet heraf er 
strategiplaner med noget forskellig indhold, omfang og detaljeringsgrad i beskrivelse af kommen-
de udviklingstiltag. Det er derfor vigtigt, at der i den kommende tid sker en viderebehandling af 
disse ideer i de enkelte hallers ledelse. Dette for at fastholde og fremme udviklingen.

SIV har følgende bemærkninger til denne ledelsesopgave:
- Den enkelte halledelse er ansvarlig for deres udvikling og den tilhørende økonomi herved.
- Det er de enkelte hallers ledelsesopgave at vurdere og prioritere deres udviklingsplaner i.f.t. 

lokalsamfundet behov blandt borger, foreninger, skoler og øvrige brugergrupper.
- Nyudvikling kan også føre til behov for forandring og afvikling af aktiviteter.
- Halledelserne skal i denne udvikling berige hinanden og ikke bekrige hinanden.
- Som led i udviklingen og fremtidssikringen skal strategiplanen løbende opdateres og være 

synliggjort for alle.

SIV ser følgende status for hallerne:
- Som det fremgik af facilitetsanalysen skal samtlige haller være opmærksom på, at der er 

tilstrækkelig med idræts- og svømmehaller i Varde Kommune. Dog kan der enkelte steder 
være andre behov som f.eks. mindre fleksible multirum til at dække mindre gruppers 
aktivitetsbehov.

- Varde Kommune ønsker at bevare nuværende idræts- og svømmehaller i lokalområderne. 
- Hallernes renovering og vedligeholdelse får et tiltrængt løft via renoveringspuljen.
- De vigtigste brugergrupper / operatører er i dag, skoler og børneinstitutioner, Idræts- og 

kulturforeninger samt hallerne selv med deres egne aktiviteter. For nogle faciliteter er turisme 
af stor betydning.

- Hallerne er gode til at fastholde basisaktiviteter som håndbold, fodbold, badminton og 
gymnastik. 

- Flere haller har og er ved at udvikle et eller flere fokusområder, som de vil satse på. Enkelte 
haller har mere specielle aktiviteter, der som udgangspunkt kun kan være et behov for et eller 
få steder i kommunen for at sikre opbakning, støtte og økonomi. Et eksempel er powertumb-
ling i Outrup. Specielle aktiviteter skal derfor ikke centraliseres, men udvikles der, hvor 
opbakning, støtte og økonomien er til stede.



- Aktiviteterne i hallerne er påvirket af befolkningsudviklingen i Varde kommune med færre 
børn og unge og flere ældre.  

- De selvejende haller har en anspændt økonomi, der kan være svært at forene med nye 
omkostningskrævende aktiviteter.

- Der er behov for nye ideer og aktiviteter for at fastholde og forbedre den gode udnyttelse i 
fremtiden.

SIV vil opfordre hallerne til i deres udvikling at have fokus på:
- Gør hallerne til lokalsamfundets samlingspunkt og udgangspunkt for aktiviteter.
- Gør hallerne til et spændende og lærerigt værested for alle.
- Det er vigtigt, at der udvikles og vedligeholdes et stærkt netværk i lokalområdet i samarbejde 

med brugergrupperne m.fl. (foreninger, skoler, ildsjæle, idrætsorg., erhvervslivet, Varde 
Kommune).

- I udvikling af nye ideer og aktiviteter er det vigtig, at hallerne få afklaret, hvem der skal stå for 
opgaven. Dette for at sikre, at der ikke opstår konkurrence / konflikter mellem hallen og de 
foreninger, der har lignende aktiviteter i dag og gerne vil varetage nye tiltag.  

- I udviklingen af nye ideer og aktiviteter er det vigtig at hallerne og de lokale foreninger får 
vurderet, om der vil være tilstrækkelig grundlag / tilslutning til at sætte det i værk. Eller vil der 
være mulighed for at udvide og inddrage flere foreninger og dække et større geografisk 
område, så aktiviteten kan blive til noget og flere kan få gavn heraf.

- Brug af kommunens foreningskonsulent i udbygning af det lokale samarbejde om nye ideer og 
aktiviteter.

- Synliggørelse og udnyttelse af tomgangstider i hallerne.
- Hvis en aktivitet er aftagende lokalt og har svært ved at forsætte, bør hal / forening drøfte 

mulighederne for samarbejde udadtil og tage del heri.
- Nye brugergruppe, ildsjæle med gode ideer, de foreningsløse m.fl.

Afsluttende bemærkninger:
Med disse nøgleord mener SIV, at det er op til den enkelte hal at udmønte deres strategiplaner i
udviklingstiltag, som der er basis for og med lokalt opbakning til og hvad der bør tænkes en større 
opbakning til via udvidet samarbejde mv. Det er vigtigt at sikre, at hallens udvikling sker og 
forankres i et samspil til de enkelte byers udviklingsplaner. 

SIV finder det vigtig, at vi løbende har en dialog med Varde kommunes udvalg for kultur og fritid, 
for at sikre, at hallernes drift og udvikling er i balance med kommunens øvrige aktiviteter på 
fritidsområdet.

SIV vil også fremover have fokus på hallernes udvikling og være opmærksom på den samlede 
økonomiske udvikling på området, også i forhold til, hvad der sker andre steder uden for 
kommunen.

Med venlig hilsen

Eva Mastrup
Formand for SIV


